
اقتصادی

وعده ۱۰۰ روزه هم پایان یافت 
مردم همچنان با مشکلات مواجهند

کوتاه اقتصادی

رئیس اتحادیه نانوایان سنتی:

گندم های وارداتی
 مناسب خوراک دام است نه پختن نان

دلایل کاهش 79 درصدی صادرات سیب 
در سال جاری اعلام شد

جدول نرخ سکه و ارز

صفحه ۴
دو شنبه ۲۲ آبان ۱۳۹۶ 

۲۴ صفر ۱۴۳۹ - شماره ۲۱۷۶۸

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/360/000سکه تمام طرح جدید
1/310/000سکه تمام طرح قدیم

685/000نیم سکه
385/000ربع سکه

257/000گرمی
125/200هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/103دلار
4/825یورو
5/505پوند

1/084لیر ترکیه
1/122درهم امارات

سخنرانی
به مناسبت فرارسیدن 28 صفر سالروز رحلت جانگداز پیامبر عالیقدر اسلام و 
شهادت سبط اکبر حضرت امام حسن مجتبی)ع( و شهادت حضرت امام رضا)ع( 
از شب 21 صفر تا پایان ماه بعد از اقامه نماز در مسجد امام حسن مجتبی)ع( 
واقع در بزرگراه شــهید محلاتی خ شــهید شــاه آبادی خ لرســتان مجلس 

عزاداری برقــرار و دانشمند محترم حجت الاسلام 

و المسلمین فرقانی خراسانی افاضه می فرمایند.
الاحقر علی رضازاده خویی
امام جماعت مسجد امام حسن مجتبی)ع(

گروه اقتصادی- 
در حالی حســن روحانی برای دومین بار 
وعده صد روزه برای بهبود وضعیت اقتصادی 
کشور را داد که با اتمام مدت زمان این وعده در 
20 آبان ماه جاری، باز هم تغییری در معیشت 

مردم و اقتصاد کشور به وجود نیامده است. 
چهار سال از زمانی که حسن روحانی وعده داده 
بود طی 100 روز نخست کاری دولتش، کشور را با 
تحولی اقتصادی مواجه کند، گذشته است؛ وعده ای 
که نامحتمل بودنش از ابتدا مشخص بود و با پایان 
مهلت مذکور هم دولت با فراری رو به جلو به تببین 
مشکلات اقتصادی کشور پرداخت! و به جای سخن 
از تحول اقتصادی، از توافق هســته ای خود )توافق 

ژنو( سخن گفت! 
جالب اینجاست که با این وجود؛ در اردیبهشت 
ماه امسال هم حسن روحانی در تبلیغات انتخاباتی 

خود مجددا وعده صد روزه دیگری داد. 
روحانی که برای ضبط برنامه تبلیغات انتخاباتی 
خود به ســاختمان سازمان صداوسیما رفته بود در 

پاســخ به ســؤالی در خصوص برنامه های خود در 
صورت انتخاب گفت: »برنامه مدون چهار ساله ای 
برای بهبود وضع تولید و اشتغال و حل مشکل رکود 
]وجــود[ دارد و در عین حــال در خصوص رونق 
اقتصــادی نیز در این برنامه وجــود دارد، در عین 
حال بازهم یک برنامه 100 روزه خواهم داشت.« 

فارغ از اینکه رئیس جمهور در سخن خود، تلویحا 
تداوم رکود اقتصادی را تایید کرده، باید گفت 100 
روز مورد نظر آقای روحانی در بیستم آبان ماه جاری 
تمام شده و حالا موعد بررسی عملکرد دولت درباره 

برنامه صد روزه اش می باشد. 
با این وجود آنچه از وضعیت اقتصادی کشــور 
برداشت می شود، این است که نه تغییری در روند 
کلی اقتصاد کشــور رخ داده و نه حتی دولتمردان 
در این باره گزارشی می دهند؛ انگار از ابتدا مشخص 
بودکه این وعده ها صرفا جنبه های انتخاباتی داشته 
و حالا که انتخابات به پایان رسیده و رقابت ها تمام 
شــده، به مصداق این ضرب المثل که »خرشان از 
پل گذشــت« دیگر لزومــی در ارائه عملکرد خود 

نمی بینند.  
نگاهی بــه آخرین آمار بانک مرکــزی درباره 
»متوسط قیمت خرده فروشی برخی از مواد خوراکی 
در تهران« که در هفته منتهی به 12 آبان امســال 
بررسی شده؛ نشان می دهد گروه هایی از مواد غذایی 
مانند گوشت، میوه تازه، سبزی تازه و تخم مرغ به 
ترتیب با افزایش هــای 15/6 درصد، 23/5 درصد، 
30/9 درصد و 45 درصدی نســبت به هفته مشابه 

سال قبل مواجه شده اند. 
هرچند نرخ تورم در حدود 10 درصد تثبیت شده 
اما چنانچه آمارهای بالا نشان می دهد، شاهد تغییر 
خاصی در عرصه بهبود وضع معیشت مردم نیستیم. 
ضمن اینکه نرخ بیکاری هم با اینکه به رقم 11/7 
درصد کاهش پیدا کرده اما بررسی جزئیات آن، مانند 
بیکاری جوانان 15 تا 29 ســاله؛ نشان می دهد در 
بین این افراد نرخ بیکاری 24/4 درصد بوده و برای 
جمعیت 15 تا 24 ساله )جوان ترین بازه زمانی اعلام 

شده( این نرخ معادل 27/3 درصد می باشد. 
به عبارت دیگر، بیکاری جوانان تقریبا دو برابر 

میانگین بیکاری کل کشور است که نشان می دهد 
بیکاری جوانان در مقایسه با بیکاری کل کشور به 

میزان فاجعه باری رسیده است. 
مشکلاتی که قبل از این صد روز وجود داشت و 
بعد از این صد روز هم همچنان وجود دارد، فراوان 
است، چرا که تحولی در عرصه مدیریت اقتصاد کشور 
به وجود نیامده که انتظار تغییر خاصی را داشــته 
باشــیم. لذا با تداوم شرایط قبلی حاکم بر اقتصاد، 
مردم نیز همچنان با مشکلات معیشتی پیشین خود 

دست و پنجه نرم می کنند. 
البته نبایــد از خاطر برد که اصولا وعده تحول 
اقتصادی در 100 روز غیر ممکن اســت ولی وقتی 
خود دولت )شــخص رئیس جمهور( در هر دوره از 
تبلیغات انتخاباتی خود از برنامه صد روزه اقتصادی 

سخن می گوید! عاقلانه است؟ 
شاید بهترین جمع بندی از دادن وعده صد روزه 
را خود رئیس جمهور کرده باشد که چند ماه پیش 
گفت: »مگر کسی عقل نداشته باشد که بگوید 100 

روزه مشکلات را حل می کنم.«

دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس شورای 
اسلامی گفت: تنها راه پایان دادن بر آقایی 
دلار در تجارت جهانی، انعقاد پیمان های پولی 

دوجانبه یا چند جانبه است.
حســن حسینی شــاهرودی در گفت و گــو با 
باشگاه خبرنگاران جوان با  اشاره به اینکه کماکان 
در شرایطی به سر می بریم که درگیر تحریم های 
ظالمانه آمریکا هستیم، اظهار داشت: بانک های آن 
دســته از کشورهای اروپایی که به نوعی از برجام 
حمایت می کردند، تحت تأثیر فشــارهای آمریکا 
هنوز هم با مبادلات پولی و بانکی ما مشکل دارند.

وی با بیان اینکه ما هنوز نتوانسته ایم به گشایش 
ال سی و سوئیفت در ســطح کلان دست یابیم، 
افزود: تنها با چند بانک کوچک خارجی که دارای 
شرایط خاصی هستند، در حال مبادله پولی- بانکی 

هستیم.
دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
بیان کرد: راه مناســبی که دولت در پیش گرفته 

دبیر کمیسیون اقتصادی مجلس: 

سلطهدلارباپیمانهایپولیدوجانبهپایانمییابد

و رهبــری نیــز به شــدت از آن حمایــت کرده 
انجام مبادلات پولی دو جانبه و یا چند جانبه است، 

چرا که با انجــام این مهم تهدیدات و توطئه های 
آمریکا خنثی خواهد شد.

به گفته حسینی شاهرودی، در شرایط فعلی 
تنها راه عبور کشــور ما برای گذر از بحران هایی 
کــه آمریکا برایش ایجاد کرده، انعقاد پیمان های 
پولی دو جانبه و چند جانبه با کشورهای دوست 
به ویژه آن دسته از کشورهایی است که به نوعی از 
ستم و تحریم های ظالمانه آمریکا، زخم خورده اند.

وی ادامه داد: با برقراری پیمان های دوجانبه 
پولی چه در سطح منطقه و چه در خارج از منطقه 
با کشورهایی چون چین، کره شمالی، هند، مالزی، 
روســیه، کشورهای اسلامی منطقه و...  دور زدن 

تحریم های آمریکا به راحتی امکان پذیر است.
دبیر کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای 
اسلامی در پایان گفت: با انجام این مهم، آمریکا 
علاوه بر شکست سیاسی، با شکست اقتصادی نیز 
روبه رو خواهد شد. جریان چرخش پولی و مالی 
دنیا در بانــک مرکزی موجب ثبات پولی آمریکا 
شــده که با پیمان های پولــی دو یا چند جانبه 

شکسته می شود.

خبرگزاری حامی دولت حسن روحانی اذعان 
کرد که بانکها راهکار دورزدن سود بانکی را حتی 

با تلفن بلدند.
ایسنا نوشت: بانک ها در هر صورت حتی اگر نرخ 
سود سپرده را در مقابل ارقام کلان هم بالا نبرند و خود 
را پایبند به قانون نشان دهند، می دانند که چگونه باید 
بخشنامه بانک مرکزی را دور بزنند؛ حتی با استفاده 

از تلفن بانک!
بنابراین گزارش، 11شهریورماه سال جاری بانک 
مرکزی با ابلاغ دســتورالعملی به شبکه بانکی آن را 
زمان اجرای رســمی و یکدست نرخ های مصوب سود 
سپرده شورای پول و اعتبار اعلام کرد و بانک ها مکلف 
شدند از این تاریخ به طور یکپارچه حساب های جدید 

سپرده را حداکثر 15 درصد و به صورت علی الحساب 
باز کنند و تمامی حساب های روزشمار را به حداکثر 

10 درصد کاهش دهند.
در این شرایط برای سپرده های قبلی که با نرخ های 
بالاتری در حساب های بلندمدت گشایش یافته بود، 
این امکان وجود داشت که تا زمان سررسید همچنان 
بتواننــد به روال قرارداد اولیه ادامه داده اما به محض 
پایان دوره باید نرخ ســود بر اســاس بخشنامه تغییر 
می کــرد. نکته قابل توجه این بود که بانک ها به هیچ 
عنوان حق واریز وجوه به حساب سپرده های بلندمدت 

قبلی و حتی جدیدی که افتتاح می کنند را ندارند.
در مدتی که گذشت مراجعه به شعب بانک ها و از 
سوی دیگر آنچه که بانک مرکزی اعلام کرد نشان از 

این داشــت که شبکه بانکی در حال اجرای بخشنامه 
سود بوده و شاید کمتر شعبه ای از بانکی را بتوان پیدا 
کرد که در مقابل دریافت حتی بالا، بپذیرد که حساب 
سپرده با ســود بیش از 15 درصد باز کنند حتی در 

مقابل ارقام میلیاردی.
اما جالب اینجاست که با وجود اینکه بانک ها از واریز 
پول به حساب های قبلی نیز تا حدود زیادی خودداری 
می کنند راهکار تازه ای برای دور زدن ممنوعیت قانونی 
آن پیدا کرده اند. به طوری که برای اضافه کردن مبلغ 
به حساب قبلی که سود 20 درصد به بالا دارند یکی 
از بانک ها به مشــتریان خود در هنگام مراجعه اعلام 
کــرده می توانند از طریق تلفن  بانک این کار را انجام 
داده و پول خود را به این حســاب جابه جا کنند؛ چرا 

که با توجه به بخشــنامه بانــک مرکزی بانک امکان 
واریز به حساب بلندمدت قبلی را نخواهد داشت، اما 
اگر از طرف تلفن بانک این کار انجام شــود، هم پول 
واریز شــده و هم اینکه بانک به طور مستقیم این کار 

را انجام نداده است!
 این در حالی است که اخیرا رئیس کل بانک مرکزی 
از رویه بانک ها در اجرای بخشنامه سود ابراز رضایت 
کرده و تنها از نحوه اداره صندوق های سرمایه گذاری 
در بانک ها گله مند بود. سیف، تاکید داشت که با اصلاح 
نرخ سود در صندوق ها در مجموع شرایط مناسبت تری 
برای کاهش نرخ سود تسهیلات نیز فراهم خواهد شد. 
اما به هر حال بانک ها به مرور وارد ایجاد راهکارهایی 

برای جذب منابع شده اند.

خبرگزاری حامی دولت:

بانکهاسودبانکیمصوبرابایکتلفندورمیزنند!

عضو هیئت  مدیره اتحادیه مشاوران املاک با 
حمایت از مسکن مهر گفت: مسکن مهر جلوی 

افزایش قیمت بیش از حد مسکن را گرفت.
مصطفی قلی خسروی در نشست چالش های رکود 
مسکن در کلان شــهرها به ویژه تهران و دغدغه های 
مشــاوران املاک با تأکید بر اینکه باید ســرمایه ها از 
بانک ها خارج و به ســمت تولید هدایت شود، گفت: 
 قطعاً با خروج سرمایه از بانک ها و هدایت آنها به سمت 
تولید به ویژه تولید مســکن که به طور مستقیم 300 
شغل را رونق می دهد، می تواند موجب رونق اقتصادی 

شود و اقتصاد را شکوفا کند.
وی با اشاره به اظهارات برخی مسئولان که مدام 
از وجود خانه های خالی از سکنه انتقاد می کنند، گفت: 
در کشور چین علی رغم وجود خانه های خالی از سکنه، 
بازهم تولید مسکن انجام می شود و وقتی از مسئولان 
آن پرسیده می شود، چرا باوجود این میزان واحد خالی 
از ســکنه تولید مسکن انجام می شود، اعلام می کنند 
که این واحدهای ساخته شده برای نسل آینده است.

عضو هیئت مدیره اتحادیه مشاوران املاک گفت: 
تولید مســکن باید افزایش یابد و ساخت مسکن باید 
به حدی برسد که تقاضا از عرضه عقب نماند، هرچند 
باید اذعان شــود مشکل مسکن در هیچ جای دنیا به 

طور کامل رفع نشده است.
وی افزود: متأســفانه با گفتن رکود، رکود ایجاد 
می شــود، اما آمارها از میزان معاملات نشان می دهد 
که رکود از بازار مســکن خارج شده و رونق وارد بازار 
شده است؛ چراکه 97 هزار معامله مسکن در کشور در 
ماه گذشــته گزارش شده است که این حاکی از رشد 

عضو هیئت مدیره اتحادیه مشاوران املاک:

مسکنمهرجلویافزایشقیمتبیشازحدمسکنراگرفت

میزان معاملات است.
خســروی با تأکید بر اینکه حدود 30 سال است 
در اتحادیه مشــاوران املاک حضور دارد و 14 سال را 
رئیس اتحادیه بوده است، تصریح کرد: ما معتقدیم که 
کد رهگیری امنیــت معاملات را افزایش می دهد، نه 
میزان تشخیص مالیات، پس باید اداره ثبت با مشاوران 
املاک تعامل بیشــتری کند؛ چراکه مشاوران املاک 
هستند که نان را به سردفترها می رسانند، پس یعنی 
بله برون مسکن توسط مشاوران املاک انجام می شود 
و سردفترها عقد را انجام می دهند.عضو هیئت  مدیره 

اتحادیه مشاوران املاک با اشاره به اینکه سردفتران به 
اسناد و پلاک ثبتی اشراف دارند، اما مشاوران املاک 
از این موضوع محروم هســتند، گفت:  سال ها تلاش 
کرده ایــم که کد رهگیری که با هدف شفاف ســازی 
معاملات انجام می شــود، توســط پلاک ثبتی باشد، 
نه کد پســتی، اما به جایی نرسید پس باید اتحادیه 
مشاوران املاک به این سمت حرکت کنند که دریافت 

کد رهگیری از طریق پلاک ثبتی باشد.
وی بابیان اینکه مشاوران املاک وقتی اعلام کنند 
قیمت مسکن گران شده، قیمت ملک گران تر خواهد 

شد، گفت: اینکه می گویند مشاوران قیمت ملک را بالا 
می برند، بی انصافی است، پس باید تأکید کنم مشاوران 

املاک جادوگر نیستند.
به گفته وی دلال باید با دلالت و صداقت کار کند و 
قیمت ملک را پایین یا بالاتر از قیمت واقعی اظهار نکند.
خســروی در پاسخ به این سؤال فارس که پرسید 
انتقادی که از آخوندی وزیر راه و شهرسازی در بخش 
مســکن دارید، گفت: وزیر راه و شهرســازی در چند 
سال  گذشته بارها اعلام کرده که مسکن اجتماعی را 
کلید خواهد زد اما هنوز این وعده عملی نشده است.

عضو هیئت مدیره اتحادیه مشــاوران املاک ادامه 
داد: از نظر جانمایی سیاســی و اقتصــادی در مورد 
پروژه مسکن مهر اظهارنظر ندارم، اما باید اذعان شود 
که مســکن مهر جلوی افزایــش قیمت بیش از حد 

مسکن را گرفت.
وی ادامه داد: ســه بار در سال های 68، 86 و 91 
جهش قیمت مسکن را تجربه کردیم و جهش قیمت 
در سال 86 و 91 به دلیل وجود بانک های خصوصی 
که اقدام به اعطای وام بدون برنامه می کردند، صورت 
گرفت.خسروی در پاسخ به این سؤال که پرسید اتفاقاً 
وزیر راه و شهرســازی معتقد است قیمت مسکن در 
ســال های 85 تا 91 با وجود آغاز پروژه مسکن مهر 
500 درصد افزایش داشــت، گفت: اگر پروژه مسکن 
مهر نبود، قیمت مسکن بیش از این افزایش می یافت.
عضو هیئت مدیره اتحادیه مشاوران املاک تصریح 
کرد: به هرحال ما منتظر مسکن اجتماعی آخوندی وزیر 
راه و شهرســازی هستیم؛ چراکه می خواهیم ایراداتی 
که مسکن مهر داشت، مسکن اجتماعی نداشته باشد.

یک اقتصاددان:

رشداقتصادیدرایندولتبیشتراز۳درصدنمیشود
یک اقتصاددان با بیــان اینکه در بهترین 
حالت رشد اقتصادی ایران از ٩٦ تا ١٤00 بیش 
از سه درصد نمی شود، گفت: حال اقتصاد ایران 

خوب نیست.
به گزارش خبرنگار مهر، ســیدمهدی برکچیان 
در جلســه هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی، صنایع و 
معادن ایران اظهار داشــت: نیروی کار، گلوگاه رشد 
اقتصاد ایران نیست؛ در حالیکه نگران کننده ترین عنصر 
در دنیا همین نیروی کار اســت اما در ایران سرمایه 
است. وی افزود: جمع ســرمایه گذاری در سال های 
مختلف اســت که موجودی سرمایه را می سازد؛ این 
در حالی اســت که اقتصاد ایران نرخ رشد موجودی 

سرمایه پرنوسانی داشته و سال های 70 تا 90، رشد 
تولید حدود رشد موجودی سرمایه حرکت کرده در 
حالیکه متوسط سالانه موجودی سرمایه 3/8 درصد 
و رشــد تولید3/9 درصد بوده است؛ پس بعید است 
در چهار سال آینده رشد اقتصادی و بهره وری تغییر 

خاصی کند.
این اقتصاددان با بیان اینکه در بهترین حالت رشد 
اقتصــادی ایران از 96 تا 1400 بیش از ســه درصد 
نمی شود، ادامه داد: از سال 90 با شدت بیشتر، رشد 
موجودی سرمایه ایران کاهش یافته و به صفر رسیده 
پس رشد تولید نیز کاهش می یابد و در دوری گرفتار 
شــویم که خروج از آن نیاز به جراحی دارد؛ پس در 

سطح پایینی از اقتصاد گرفتاری خواهیم داشت. 
به گفته برکچیان، آنچه که هر ســال به سرمایه 
کشور اضافه می شود زیاد نیست، به این معنا که درپنج 
ســال اول دهه 90، رشد سرمایه گذاری 9/5- درصد 
بوده اســت، در حالیکه در سال های اول دهه هشتاد، 

ده درصد بوده است.
وی با  اشاره به اینکه در اقتصاد با پدیده ای مواجه 
هســتیم که در برخی بازار ها تقاضا کاملا  اشباع شده 
و صنایع ظرفیت مازاد دارند، بیان کرد: این در حالی 
اســت که رشــد فروش بنگاههای صنعتی و معدنی 
بورســی کاهش یافته اســت در حالیکــه با برجام 
محدودیت ها برداشــته و تحــرک در بنگاه ها ایجاد 

شــد و فروش بنگاه ها در پاییز 95 رشد 23 درصدی 
نسبت به پاییز 94 را تجربه کرد پس در سال جاری 
این رشد را نداریم.این اقتصاددان با بیان اینکه حال 
اقتصاد ایران خوب نیست، گفت: بودجه نیز اکنون تراز 
نیست و دولت یاد گرفته خیلی از بدهی های خود را 
خارج بودجه لحاظ کند و البته سهم دولت از درآمد 
نفت کاهش یافته است؛ پس اگر قیمت نفت تا 1400، 
حدود 50 تا 60 دلار  باشــد و در اصلاح قیمت دلار 
و مالیات اقدام نشــود، دولت مشکلات سال های قبل 
را با خود همراه خواهد داشــت. امروز با انتشار اوراق 
جدید بدهی را می پردازد و بنابراین در ســال 1400 

بدهی انباشته می شود.

رئیس ســازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی از واردات 
محصولات کشاورزی همزمان با فصل برداشت این محصولات در داخل 

انتقاد کرد.
محمد شفیع ملک زاده در گفتگو با باشگاه خبرنگاران با اشاره به دلایل اصلی 
نوسانات قیمت محصولات کشــاورزی در بازار اظهار کرد: نبود برنامه ریزی های 
مناســب جهت اجرای الگوی کشــت محصولات، در دسترس نبودن اطلاعات و 
آماردقیق از بهره برداران و تناقض میزان تولید و مصرف از جمله دلایل اصلی این 

نوسانات در بازار است.
وی با اشــاره به ضرورت ایجاد بانک اطلاعاتی دقیق از تعداد بهره برداران و 
سطح زیر کشت محصولات مختلف کشاورزی افزود: اکنون با اخذ تمامی مدارک 
از جمله اسناد ملکی زمین، تعداد پروانه های بهره برداری با اخذ مجوز و استعلام 
از وزارت جهاد کشاورزی و بازدید میدانی ازسوی کارشناسان نظام صنفی درصدد 
مغایرت ادعای فعالان این بخش هســتیم تا به طور قابل ملاحظه ای مشــکلات 

تولید را کاهش دهیم.
ملــک زاده با بیان اینکه ایجــاد بانک اطلاعاتی دقیق از بهره برداران نیاز به 
حمایت هر چه بیشتر بخش دولتی و دستگاه های مختلف کشاورزی دارد، تصریح 
کرد: با ایجاد این بانک جامع و کامل، دیگر خبری از مازاد تولید و نوسانات قیمت 

محصولات کشاورزی نخواهیم بود.
این مقام مسئول ادامه داد: در شرایط کنونی به دلیل عدم اجرای الگوی کشت 
و نبود بانک اطلاعاتی دقیق، همه ساله محصولاتی نظیر سیب زمینی، پیاز و گوجه 
فرنگی با مشکلاتی نظیر مازاد یا کاهش تولید، نوسانات قیمت و در برخی مواقع 

امحا و به هدر رفتن سرمایه ملی و کشاورزان روبرو می شود.
رئیس سازمان نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی با اشاره به عوامل موثر 
در کنترل نوسانات تولید و قیمت محصولات مختلف کشاورزی بیان کرد: صنایع 
تبدیلی و تکمیلی، توسعه سردخانه ها و صادرات تاثیر بسزایی در جلوگیری از خام 
فروشی محصولات دارد.ملک زاده با بیان اینکه صادرات محصولات کشاورزی در 
تنظیم بازار داخل نقش بسزایی دارد، یادآورشد: با شناخت بازارهای هدف می توان 
بخشی از تولیدات مازاد بر نیاز داخل را به این بازارها صادر کرد چرا که این امر 

علاوه بر ایجاد ارزش افزوده بالا در افزایش انگیزه کشاورزان تاثیر بسزایی دارد.
وی با انتقاد از واردات همزمان با فصل برداشت محصول اذعان کرد: در برخی 
مواقع همزمان با برداشت محصول، صدها کانتینر وارد کشور می شود که این امر به 
سبب قیمت پایین محصولات خارجی ضربه مهلکی به تولید داخل وارد می کند.
این مقام مســئول با اشاره به اینکه سرمایه گذاران با مشکلات متعددی در 
زمینه سرمایه گذاری روبرو هستند، اظهار کرد: علی رغم نیاز روز افزون کشور به 
ایجاد صنایع تبدیلی و تکمیلی در بخش کشاورزی، اما سرمایه گذاران به سبب 

بروکراسی های پیچیده اداری حاضر به سرمایه گذاری در این امر نیستند.
رئیس نظام صنفی کشاورزی و منابع طبیعی اجرای الگوی کشت، حمایت از 
سرمایه گذاران صنایع تبدیلی و کنترل واردات محصولات در فصل برداشت را از 

عوامل موثر در تثبیت و تنظیم بازار محصولات کشاورزی می دانند.
حسین اصغری مدیر کل دفتر محصولات علوفه ای و جالیزی معاونت زراعت 
وزارت جهاد کشاورزی هم گفت: عواملی نظیر تکمیل زنجیره های تولید، توسعه 
صنایع تبدیلی و تکمیلی و گســترش سردخانه ها و انبارهای فنی تاثیر بسزایی 
در جلوگیری از فساد محصولات کشاورزی دارد که باید با جدیت هر چه تمام از 

سوی وزارت جهاد دنبال شود.
به گفته اصغری، کنترل ضایعات محصولات کشاورزی از برداشت تا مصرف 
باید مد نظر قرار گیرد چرا که این امر یکی از سیاســت های اقتصاد مقاومتی در 

تامین امنیت غذایی به شمار می رود.

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی:

واردات صدها کانتینر محصولات کشاورزی 
ضربه مهلکی به تولید داخلی می زند

رئیس اتحادیه نانوایان ســنتی از ورود گندم های بی کیفیت 
خارجی به چرخه تولید نان انتقاد کرد.

قاسم زراعت کار در نشست خبری درباره کیفیت آرد خبازی تصریح 
کرد: 35 درصد از گندم دریافتی نانوایی های کشور درجه یک بوده، 35 

درصد آنها درجه دو و 30 درصد آن درجه 3 است.
زراعت کار گفت: گندمی که از خارج کشور وارد می شود و به خطوط 
تولید وارد می گردد گندم درجه 3 است که برای نان پختن مناسب نیست.
وی در پاسخ به تسنیم اظهار داشت: گندم های وارداتی که در چرخه 
تولید قرار می گیرند گندم هایی هستند که مناسب خوراک دام است و در 

واقع گندم های دامی بوده اما برای پخت نان استفاده می شود.
رئیس اتحادیه نانوایان ســنتی با انتقاد از وزیربهداشت به دلیل شور 
خواندن نان های تولیدی در کشــور گفت بخش سلامت وزارت بهداشت 
اعلام می کند که 85 درصد از نان های تولیدی کشورمان کم نمک است 
و از این موضوع راضی بوده اند حال مشخص نیست که وزیربهداشت به 

چه شکل چنین اظهاراتی را داشته است.
زراعت کار با بیان اینکه متولی نان در کشورمان مشخص نیست گفت: 
بنده که سال ها است در بخش تولید نان مشغول به کار هستم هنوز متولی 
نان درکشور رانمی شناسم، زیرا وزارت جهاد کشاورزی و صنعت، معدن و 

تجارت در این زمینه اعمال نظر دارند.
وی افزود: چانه نان های تولیدی در کشور از حد استاندارد خارج شده 
است و نانوایان برای تامین هزینه های خود مجبور هستند که خودشان 

را به این شکل هماهنگ کنند.
زراعــت کار در واکنش به مســئولیت گرفتن وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در کارگروه گندم،  آرد و نان گفت: وقتی که آشــپز دو تا باشــد 
غذا شــور می شود یا بی نمک، این مثلی است که هم اکنون نیز در بحث 

نان مطرح است.
وی گفت: در صورتی که اجازه دهند نانوایان از تجربیات خود استفاده 
کنند نان با کیفیتی نیز به مردم عرضه خواهد شــد اما در شرایط فعلی 
برای نان قیمت هایی در نظر گرفته شــده اســت که با هزینه های تولید 

هماهنگی ندارد.

* با بخشنامه وزرات صنعت، انواع روغن پالم مشمول استفاده از تسهیلات 
ارزی کوتاه مدت واردات شد. به گزارش مشرق، اخیرا خبر اعطای تسهیلات 
ارزی کوتاه مدت برای واردات 326 قلم کالا منتشر شد. با هماهنگی های 
انجام شده بین وزارت صنعت و بانک مرکزی درخصوص اعطای تسهیلات 
ارزی کوتاه مدت 3ماهه جهت واردات کالاهای اساســی، وزارت صنعت 
در راستای انجام دســتورالعمل های مرتبط فهرست کالاهای مورد نیاز 
واحدهای تولیدی در قالب کالاهای ضروری بررســی و جمعا 326 قلم 
کالا را به ســازمان توسعه تجارت ایران ابلاغ کرد.جدول پیوست ابلاغیه 
وزات صنعت نشــان می دهد، واردکنندگان انواع روغن پالم از بازرگانانی 
هســتند که از این تسهیلات جدید ارزی بهره مند شده اند. بر این اساس 
پالم اویل، استارین، پالم کرنل استارئین و انواع دیگری از ردیف های تعرفه 

مرتبط با روغن پالم مشمول این تسهیلات خواهند شد.
* سخنگوی انجمن صنفی تولیدکنندگان لوازم خانگی از احتمال 
افزایش قیمت این محصولات پــس از اتمام ماه صفر خبر داد.
حمیدرضا غزنوی در گفت وگو با ایسنا، با  اشاره به اینکه افزایش 
قیمت ارز موجب افزایش قیمت مواد اولیه شده و نیز قیمت مواد 
داخلی به دلیل افزایش قیمت فولاد و پتروشیمی بالا رفته است، 
اظهار کرد: تصور بر این اســت که به دلیل این تغییرات قیمت 
لوازم خانگی بعد از ماه صفر افزایش یابد. وی ادامه داد: مواد اولیه 
داخلی به دلیل افزایش پنج تا 20 درصدی فولاد و پتروشیمی ها 
افزایش یافته و تحــولات قیمتی در بازار ارز نیز به طور حتم بر 
قیمت مواد اولیه وارداتی اثرگذار است. سخنگوی انجمن صنفی 
تولیدکنندگان لوازم خانگی با بیان اینکه در حال حاضر ارز دولتی 
برای تهیه قطعات به تولیدکنندگان ارائه نمی شود و شاهد هستیم 
که ارز آزاد نیز از حدود ۳۵00 تومان به بیش از ٤000 تومان افزایش 
یافته است گفت: این مسائل باعث می شود تولید با قیمت فعلی 

مقرون به صرفه نباشد.
* بانک مرکزی اعلام کرد: اخذ سفته با درج مبلغ ارزی به عنوان وثیقه 
غیرنقدی تعهدات ارزی از مشــتریان بانک ها با رعایت ســایر ضوابط و 
مقررات بلامانع اســت. به گــزارش روابط عمومی بانک مرکزی، بانک ها 
باید همواره به منظور وصول مطالبات ارزی آتی، با تشخیص،  مسئولیت و 
صرفه و صلاح پس از احراز اهلیت متقاضی، اعتبارسنجی و سایر عوامل 
موثر در چارچوب ضوابط و مقررات مربوطه، نسبت به اخذ وثایق معتبر 
لازم و کافی، سهل البیع، بلامعارض و با درجه نقدشوندگی بالا تمهیدات 
لازم را پیش بینی و اعمال کنند.اخذ ســفته با درج مبلغ ارزی به عنوان 
وثیقه غیرنقدی تعهدات ارزی )تسهیلات ارزی اعطایی، گشایش اعتبارات 
اســنادی ارزی، صدور ضمانت نامه های ارزی و امثال آن( از مشتریان، با 
رعایت سایر ضوابط و مقررات بلامانع است.در ضمن حق تمبر انواع سفته 
معادل نیم در هزار بوده و بانک ها می بایســت در رابطه با نحوه وصول و 
پرداخت آن راســاً هماهنگی لازم را با ســازمان امور مالیاتی کشور در 

چارچوب ضوابط و مقررات مربوطه به عمل آورد.
* به  منظور افزایش امنیت اطلاعات کارت مشتریان، امکان غیر 
فعال سازی رمز دوم کارت های بانک پاسارگاد فراهم شد. به  گزارش 
روابط  عمومی این بانک  ، امکان غیر فعال سازی رمز دوم کارت )رمز 
خرید اینترنتی کارت( ، از طریق درگاه های بانک پاسارگاد فراهم 
شد و مشــتریان می توانند در صورت تمایل نسبت به غیرفعال 
کردن رمز دوم کارت خود اقدام کنند. بر اساس این خبر، مشتریان 
 PinPad می توانند از طریق بانکداری مجازی پاسارگاد، دستگاه های
شعبه ها، دستگاه های خودپرداز بانک پاسارگاد و همچنین مراجعه 
به شعبه های بانک پاســارگاد، رمز دوم کارت خود )رمز خرید 

اینترنتی( را غیرفعال کنند.

مدیر کل دفتر هماهنگی صادرات محصولات کشــاورزی و صنایع 
تبدیلی سازمان توسعه تجارت از کاهش ۷٩ درصدی صادرات ارزشی 

سیب در شش ماهه اول سال جاری خبر داد.
محمود بازاری در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در شش ماهه اول سال جاری 
صادرات ســیب نسبت به مدت مشابه سال گذشته از نظر وزنی 76 درصد و از 
نظر ارزش 79 درصد کاهش داشته است؛ چرا که در این مدت قیمت ها در بازار 

داخلی به نسبت مناسب بوده و بار چندانی برای صادرات وجود نداشته است.
وی با بیان اینکه برداشــت محصول سیب نیز پس از این تاریخ آغاز شده، 
از افغانســتان، پاکستان، ترکمنســتان، عراق و امارات به عنوان عمده بازارهای 
ســیب ایرانی یاد کرد و گفت: در کشور عراق نیز مدتی است بحث هایی مبنی 
بر قرنطینه مطرح شــده که امیدواریم با پیگیری های وزارت جهاد کشــاورزی 
این موضوع به زودی حل و فصل شــود؛ چرا که می تواند اثرات مثبتی بر حجم 

صادرات بر جای بگذارد.
مدیر کل دفتر هماهنگی صادرات محصولات کشــاورزی و صنایع تبدیلی 
همچنین اظهار کرد: طبق آمارهای گمرکی در شــش ماهه اول ســال جاری 
رقمی معادل 40 هزار تن ســیب درختی به ارزشــی حــدود 12 میلیون دلار 

صادر شده است.
اما بازاری در پاسخ به این سوال که با توجه به حجم بالای سیبی که اکنون 
تولید شــده و بدون مصرف باقی مانده و گاه حتی مدفون می شــود چرا امکان 
صادرات آن فراهم نمی شــود، گفت: امســال در این زمینه با حالت پرمحصولی 
مواجه شــدیم و حتی در پاســخ به نمایندگان مجلس که این سوال را مطرح 
می کردند که چرا برای صادرات این محصول اقدامی نمی شود، توضیح دادیم که 
ذائقه مصرف کننده خارجی در مباحث صادراتی امری مهم اســت که بر اساس 

این ذائقه لازم است کیفیت و ظاهر محصول صادراتی مورد توجه قرار گیرد.
وی ادامه داد: در حوزه صادرات برای ما رقبایی بسیار جدی وجود دارد که 
معمولا مکانیسم بازاریابی بسیار قوی دارند و مباحثی را مورد توجه قرار می دهند 
که شاید از سوی صادرکنندگان ما کمتر مورد توجه قرار گیرد. به عنوان مثال در 
حوزه بسته بندی دقت نظر خوبی از سوی آنها صورت می گیرد و استانداردهای 

بالایی برای محصولات صادراتی آنها وجود دارد.
مدیر کل دفتر هماهنگی صادرات محصولات کشــاورزی و صنایع تبدیلی 
همچنین بحث قیمت تمام شده کالا را از موضوعات مهمی دانست که در بازار 

صادراتی و رقابت در این بازار تاثیری بسزا دارد.
به گفته وی اکنون برای رســیدن محصولات از تولیدکننده به صادرکننده 
واسطه های متعددی وجود دارد که موجب می شود قیمت تمام شده کالا به مراتب 
بالاتر برود.بازاری ادامه داد: طبق بررسی های صورت گرفته در برخی استان ها، 
یک کیلو ســیب درختی بر اساس سطح زیر کشــتی که از سوی تولیدکننده 
وجود دارد، قیمتی بین 600 تا 700 تومان داشــته و در باغ ها به قیمت معادل 
1000 تومان به فروش می رسد؛ اما لازم است که در ارتباط با قیمت تمام شده 
این کالا شفاف ســازی لازم صورت گرفته و وزارت جهاد کشاورزی این موضوع 
را مورد توجه قرار دهد تا با ایجاد شفافیت بیشتر در بازار قیمت و همچنین کم 

شدن واسطه ها شرایط بهتری برای صادرکنندگان فراهم شود.
مدیر کل دفتر هماهنگی صادرات محصولات کشــاورزی و صنایع تبدیلی 
نکته مهم دیگر را بحث اطلاع قبلی صادرکنندگان از وضعیت برداشت محصول 
دانست و گفت: لازم است که صادرکنندگان ما سه تا چهار ماه قبل از برداشت 
محصول از شرایط سال آگاه شوند تا بتوانند برای صادرات کالا برنامه ریزی های 
لازم را انجام دهند اما متاسفانه این اتفاق معمولا رخ نمی دهد و بر همین اساس 

مشکلاتی برای صادرکنندگان ایجاد می شود.
وی در پایان گفت: نکته دیگری که در بحث تنظیم بازار سیب مورد توجه 
قرار نمی گیرد، آنکه معمولا با توجه به اینکه در شب عید این محصول در داخل 
کشــور مصرف بالایی داشته و قیمت خوبی برای آن تعیین می شود، در موارد 
متعدد شاهدیم که تولیدکنندگان از ارائه کالا به صادرکننده خودداری می کنند. 
این در حالی اســت که صادرکنندگان باید طبق تعهدات انجام شده اقلامی که 
به خریداران خارجی وعده داده اند تامین کنند بر همین اساس در بازار سیب در 
موارد متعدد مشکلاتی ایجاد می شود که لازم است این موارد ساماندهی شود تا 

صادرکنندگان بتوانند طبق قراردادهای خود کار را پیش برند.


